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دســتور اجرای برنامه ای که هنوز به طور رسمی 
رونمایی نشــده، صادر شــد. سرپرست سازمان 
منابــع  طبیعی و آبخیزداری در نامه ای دســتور 
داد در راســتای اجــرای فاز اول طــرح مدیریت 
پایــدار جنگل هــای هیرکانــی و دســتور رئیــس 
درختــان  کشــور،  بحــران  مدیریــت  ســازمان 
شکســته و افتاده نزدیک بــه جاده های جنگلی 
ایــن اکوسیســتم خــارج شــود. اقدامــی کــه  از 
بــه اعتقــاد هــادی کیادلیــری رئیس دانشــکده 
منابع  طبیعی و محیط  زیســت دانشــگاه علوم 
و تحقیقــات، اجــرای سیاســت بهره بــرداری از 
درختان شکسته و افتاده است که مدیران قبلی 
این ســازمان نیز پیگیر آن بودنــد. او بر این باور 
اســت که بدون تدویــن برنامه مدیریــت پایدار 
جنگل هــای هیرکانی، هیچ نقشــه راهــی برای 
دخالت در جنگل در اختیار نداریم که براساس 
افتــاده  و  شکســته  درختــان  برداشــت  بــه  آن 
اقــدام کنیــم. تــاش کردیــم پاســخ مســئولان 
ســازمان منابع طبیعی را نیز داشــته باشیم اما 
تماس های خبرنگار روزنامه ایران بدون پاسخ 
باقــی ماند.پنــج ســالی اســت کــه کارشناســان 
حوزه جنگل چشم به راهند که طرح جایگزین 
مدیریــت جنگل هــای شــمال کشــور رونمایــی 
شــود. بعد از آنکه قانون تنفس در اواخر ســال 
95 تصویــب شــد، همه کارشناســان چشــم به 
راه ماندنــد تــا برنامــه جایگزیــن مدیریت این 
جنگل ها رونمایی شود. مسعود منصور رئیس 
ســابق ســازمان منابــع  طبیعــی و آبخیــزداری 
در اســفند مــاه ســال گذشــته وعــده داد کــه از 
فروردین ماه سال 1401، طرح جایگزین تنفس 
جنگل ها اجرایی خواهد شــد، وعده ای که همه 
کارشناسان را منتظر باقی گذاشت. کارشناسان 
حوزه جنگل می خواســتند که از مفاد این طرح 
جایگزین آگاه شوند. البته آنها خواستار افشای 
نــام نویســندگان طرح جایگزین هــم بودند اما 
گویا این طرح بدون رونمایی رســمی و معرفی 

نویسندگان در مرحله اجرایی شدن است.
ســازمان  سرپرســت  نوبخــت  عباســعلی 
منابــع  طبیعــی و آبخیــزداری در نامــه ای بــه 
تاریــخ 15 شــهریور مــاه 1401، دســتور می دهد 

که طرح هــای مصوب فــاز اول مدیریت پایدار 
جنگل هــای هیرکانــی اجــرا شــود. در متن این 
نامه که به امضای او رســیده، آمده اســت: »در 
اجــرای برنامه ســال اول طرح های مصوب فاز 
اول مدیریت پایدار جنگل هیرکانی )مدیریت 
فنــی و حفاظتــی( و نیــز به منظور بازگشــایی و 
مرمــت جاده هــای جنگلــی )ریزش بــرداری، 
زهکشی، پاکســازی جوی های کناری آبراهه ها، 
جهــت  رانشــی(  و  لغزشــی  مناطــق  تثبیــت 
اســتفاده در اقدامــات حفاظتــی و حمایتــی و 
انجام سایر طرح ها و پروژه های در دست اقدام 
)مطالعات تفصیلی-اجرایــی مدیریت پایدار 
و ارزیابــی کمــی و کیفــی دوره ای جنگل هــای 
هیرکانــی( و بــا عنایت به نامه شــماره 119179 
مــورخ 1401/6/13 رئیــس ســازمان مدیریــت 
بحــران کشــور مبنــی بــر جمــع آوری درختــان 
افتــاده در داخــل و حریــم مســیل ها مقتضــی 
اســت بــا تشــکیل گروه هــای کارشناســی فنــی 
شناســایی  بــه  نســبت  نشــانه گذاری(  )اکیــپ 
شکســته  ریشــه کن،  درختــان  نشــانه گذاری  و 
و افتــاده تجمعــی و مزاحــم مســیر طرفیــن 
جاده هــای جنگلــی مطابق قوانیــن و مقررات 
مربوطه اقــدام لازم را معمول نمایید. بدیهی 
است با اخذ تصمیمات لازم، نحوه جمع آوری 
ابــاغ  متعاقبــاً  موصــوف  درختــان  خــروج  و 

خواهد شد.«

ë بازگشت بهره برداری به جنگل
بــرای  گفتــه می شــود دوره هــای توجیهــی 
ســازمان  سرپرســت  دســتور  ایــن  اجــرای 
بــرای  هــم  آبخیــزداری  و  منابع طبیعــی 
کارشناسان سه استان شمالی برگزار شده است. 
خبرنــگار »ایران« برای اطاع بیشــتر از اهداف 
ســازمان منابع طبیعــی و آبخیــزداری و نحــوه 
اجــرای ایــن نامه، با عباســعلی نوبخت رئیس 
این ســازمان تماس می گیرد اما او در دسترس 
نیســت. تماس هــای مکــرر خبرنگار مــا با نقی 
شــعبانیان معاون امور جنگل این سازمان نیز 

بدون پاسخ باقی می ماند.
دانشــکده  رئیــس  کیادلیــری  هــادی  ولــی 
منابع  طبیعی و محیط  زیســت دانشــگاه علوم 
و تحقیقــات در رابطــه بــا دســتور صــادر شــده 

بــه »ایــران« می گویــد: ایــن بحثــی کــه در نامه 
سرپرســت ســازمان منابع طبیعی مطرح شد، 
همــان مجــوزی اســت که دیگــران هــم از قبل 

می خواستند آن را اجرایی کنند.
او ادامــه می دهــد: مدیران قبلــی هم قصد 
نداشــتند وارد عرصه هــای جنگلی بشــوند زیرا 
از نظــر اقتصــادی برایشــان برداشــت درختان 
شکســته و افتــاده داخل جنــگل به صرفه نبود، 
دنبــال ایــن بودنــد کــه در حاشــیه جاده هــای 
جنگلــی درختــان تجمعــی را برداشــت کنند و 

درآمدی به دست بیاورند.
کیادلیری با اشاره به اینکه مدیران قبلی هم 
در جلســات ســعی می کردنــد بحث برداشــت 
درختان شکسته و افتاده را با بیان علمی توجیه 
کننــد، عنــوان می کنــد: از آنجایی که برداشــت 
درختــان شکســته و افتــاده داخــل جنگل هیچ 
را  آن  نداشــت،  علمــی  و  اقتصــادی  توجیــه 
محدود به حاشیه جاد ه های جنگلی می کردند 
زیرا برداشــت درختان در این محیط برایشــان 

اقتصادی می شد.
او با تأکید بر اینکه روح دستور جدید مشابه 
دســتورات قبلــی اســت، بیــان می کنــد: بــا این 
دستور در واقع مجوز برداشت درختان ریشه کن 
و شکســته و افتاده به شــکل دیگری صادر شده 
است. کیادلیری با اشــاره به مفاد نامه و دستور 
سازمان مدیریت بحران، می گوید: آیا مدیریت 
بحران می داند که دلیل سیل، درختان شکسته 
و افتاده نیست و دلیلش برداشت بی رویه بوده 
اســت. درختان در اطــراف رودخانه ها و داخل 
جنگل ها بهترین سدهای طبیعی هستند که از 
تغییر مســیر رودخانه ها جلوگیــری می کنند. او 
ادامه می دهد: در شمال کشور توسکا در حاشیه 
رودخانه هــا داریم. خاصیت ایــن درختان این 
است که مسیر رودخانه را تثبیت می کنند. حال 
اگر مناطق بالادســتی تخریب می شــود و سیل 
راه می افتد، مرتع و جنگلی تخریب می شــود و 
این درختان وســط رودخانه هــا می مانند، باید 
بالادست را مدیریت کنید وگرنه این روند ادامه 
خواهد داشــت و همچنــان درختان قلع و قمع 

خواهند شد.

ë نسخه یکسان، زمینه ساز غارت درختان

و  دادن  نســخه  ایــن  کیادلیــری  گفتــه  بــه 
دســتورالعمل یکسان برای برداشــت درختان 
داخــل رودخانــه صــادر کــردن، نوعــی غــارت 
درختان حاشــیه رودخانه ها را به همراه خواهد 

داشت و با بهره برداری هیچ فرقی نمی کند.
او با اشــاره بــه برداشــت درختان در مســیر 
جاده هــا با هــدف انجــام اقدامــات حفاظتی و 
حمایتــی بیــان می کند: تــا اقدامات مشــخص 
نباشــد، خود جاده هــم بــه درد نمی خورد چه 
برســد بــه اینکــه بخواهنــد جاده هــا را بــا قطع 

درختان بازگشایی کنند.
رئیــس دانشــکده منابع طبیعــی و محیــط  

تأکیــد  تحقیقــات  و  علــوم  دانشــگاه  زیســت 
می کنــد: در درجــه اول بایــد برنامــه مدیریــت 
توســعه پایدار را تصویب کرد. سرپرست فعلی 
سازمان منابع طبیعی همواره نقد می کرد که 11 
هــزار هکتار جاده جنگلی داریم که این جاده ها 

جنگل را تخریب کرده اند.
او می گویــد: ایــن جاده هــای جنگلــی بــرای 
حفاظت طراحی نشده بلکه برای بهره برداری 
طراحــی شــده بودنــد. حاشــیه ایــن جاده ها را 
بــاز کنیم و بعــد بگوییم می خواهیــم از جنگل 
حفاظــت کنیــم. اصــاً جــاده ای کــه خــودش 
برای بهره برداری ایجاد شــده اســت، می تواند 

حفاظت کنــد؟ من نمی گویم که جاده جنگلی 
نیاز نیســت حتی معتقدم که برخی جاده های 
جنگلــی که ضرورت دارد، نباید رها شــود و رها 

کردن برخی از جاده ها از ابتدا اشتباه بود.
کیادلیــری ادامــه می دهد: ولــی دلیل ندارد 
یک نســخه کلــی بی برنامه بنویســیم و بگوییم 
تمــام درختــان را برداشــت کنیــد و به جــان 10 
هــزار کیلومتــر جاده هــای جنگلی بیفتیــد و به 
ایــن بهانه هرچه درخــت اطراف جاده جنگلی 
است، به صورت لقمه آماده جمع کنید و برای 

تولید چوب بدهید.
درختــان  برداشــت  اگــر  می کنــد:  بیــان  او 

شکســته افتــاده داخل جنــگل اقتصــادی بود، 
قطعاً دســتور داده می شــد که این درختان هم 
برداشت شــود. به بهانه آزادسازی حریم جاده 
قــرار اســت درختان افتــاده تجمعی برداشــت 
شــود اما هنــوز تعریــف نکرده اند کــه منظور از 

درختان افتاده تجمعی چیست.
به گفته کیادلیری، خروج درختان شکســته 
و افتــاده به اکوسیســتم جنگل آســیب می زند. 
از آنجا که جاده ها حفاظتی نبودند، آزادســازی 
و  می دهــد  افزایــش  را  قاچــاق  جــاده،  مســیر 

دسترسی به جنگل برای همه آزاد می شود.
این قــدر  جاده هــا  ایــن  می کنــد:  عنــوان  او 
خودشــان  کــه  اســت  شــده  طراحــی  بــد 
میکرواکوسیستم هایی درست کرده اند و زمینه 
طغیــان آفــات و بیماری ها را فراهــم می کنند. 
اکثــر ایــن جاده هــا کانــون آفاتی اســت کــه این 
روزهــا شــاهد طغیــان آن هســتیم. بایــد اول 
برنامه حمایتی و حفاظتی داشته باشیم تا بعد 
مشــخص شــود برای دسترســی به این مناطق 

کدام جاده ها با چه استانداردی نیاز است.

ë تلاش برای رضایت همه
کیادلیــری بیــان می کند: ما به نوعــی با این 
دســتورات می خواهیــم همــه طرف هــا را نگــه 
داریــم. از یــک طــرف بگوییــم کــه می خواهیم 
تنفس را حفظ کنیم و از سوی دیگر می خواهیم 

بهره برداران را راضی کنیم.
او اضافه می کنــد: در برخی موارد ما مجبور 
به قطع درختان هســتیم. من شخصاً می گویم 
کــه درختــان خطرســاز و مخاطــره آفریــن باید 
حذف شوند اما باید آن درخت به تنهایی مورد 
تحلیل قرار گیرد و بررسی شود درختی که قطع 

می کنند آیا خطرساز هست یا نیست.
کیادلیری، دستورالعمل سرپرست سازمان 
منابع طبیعی را عاملی برای بازگذاشتن دست 
تمــام اداره کل هــا به منظور برداشــت درختان 
معرفــی می کنــد. او اضافه می کند: مــا یا درک 
درستی از تنفس و مشکات جنگل ها نداریم  یا 
می خواهیم با این نوع سیاست ها سیاسی کاری 
بکنیــم. تمــام کســانی کــه قبــاً بــا ایــن رویه ها 
مخالفت می کردنــد، نمی توانند امــروز موافق 

این مسأله باشند.

متولیحفاظتازجنگل،راهقطعدرختانجنگلیرابازکرد!
سرپرست سازمان منابع  طبیعی دستور اجرای فاز اول مدیریت پایدار جنگل های هیرکانی را صادر کرد
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